
A j o v o e g y e t e m e 

„...Szegedi Tudományegyetem a legjobb 
vidéki egyetem lesz, már az indulásnál" 

Dr. Mészáros Rezső, a J ATE rektora válaszol az Egyetem kérdéseire 

- Milyen szerepet fog játszani Sze-
ged és a régió életében az új egyetem? 

Azt remélem, hogy az egyetem 
szerepe mind Szeged város, mind 
a régió életében növekedni fog. 
Ami nem elsősorban az új szer-
vezeti forma miatt következik 
be, hanem inkább amiatt, hogy 
általában növekedni fog a tudás, 
a magas szintű képzés iránti 
igény. Biztos vagyok abban, hogy 
rövidesen Magyarországon is 
a termékek értékét alapvetően a 
bennük lévő tudástartalom 
határozza meg. A Szegedi Tudo-
mányegyetem, mint egységes 
universitas könnyebben, jobban 
szervezhetően lehet olyan több-
funkciós szolgáltató központ, 
amely széles skálán találhat kap-
csolódási felületeket társadalmi, 
gazdasági környezete igényeihez. 

- Mik az integráció előnyei, esetleges 
hátrányai? 

A legnagyobb előnyt talán éppen 
az említett többfunkciós tudás-
szolgáltató központ szerepkör 
adhatja, amely egyébként „befe-
lé", az egyetemen belül is műkö-
dik (áthallgatás, közös progra-
mok, stb.). Ezzel a szerepkörrel 
növekszik az egyetem életké-
pessége, rugalmassága és ver-
senyképessége. Előnynek remé-
lem, hogy a szolgáltató egységek 
(a gazdasági szervezetek, admi-
nisztráció irányítása, kollégiu-
mok, lektorátusok, testnevelési 
tanszékek, stb.) egyesítésével 
hatékonyabb lesz a felhasználás, 
a hasznosítás. Nagyon fontos 

előnynek vélem, hogy az új, 
nagy egyetemi szervezet képes 
lesz olyan tartalékot is létre hoz-
ni, amely alkalmas lesz arra, 
hogy adott pillanatban kívül álló 
okok miatt nehéz helyzetbe ke-
rülő speciális tudományágakat 
képviselő kis tanszékeket is 
megőrizzen. Én azt vallom, hogy 
egy tudományegyetem alapvető 

küldetése, hogy befogadja és 
működtesse a tudományterüle-
tek lehető legszélesebb körét. 
Előny lehet önmagában a méret 
is. Az új egyetem a régió egyik 
legnagyobb „üzeme" lesz: 17 
milliárd forint körüli költségve-
tés, közel tizenötezer hallgató, 
kisvárosnyi létszámú oktató, ku-
tató és alkalmazott. Hátrányt je-
lenthet viszont és az „össze-
érést" fékezheti, ha erőre kap a 
bizalmatlanság, az egzisztenciális 
bizonytalanság érzése. Az egye-
tem alapvetően társadalmi szer-
vezet, ezért azt gondolom, hogy 
a kezdeti időben a legfontosabb 
egyetemvezetői feladat az em-
beri és a karok közötti viszony 
kezelése lesz. 

Nagyon komoly hátrányt fog 
eredményezni, ha nem sikerül 
nagyon rövid idő alatt megerősí-
teni az ún. kis karok biztonságér-
zetét. Végül végzetes hátrányt 
okozhat, ha a tervezett beruházá-
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nyert pályázatok száma, értéke, 
a vendégprofesszori meghívások 
száma, a hallgatók diákköri sike-
rei, stb.). ezek alapján a JATE és 
a SZOTE most is az élmezőny-
ben helyezkedik el, de nem rosz-
szak a paraméterei a tanárképző 
főiskolának és a konzervatórium-
nak sem. így a Szegedi Tudo-
mányegyetem az első négy egye-
tem egyike, de mindenképpen a 
legjobb vidéki egyetem lesz már 
az indulásnál. A Magyar Rektori 
Konferencia elnökeként alkal-
mam van mélyebbre látni az eu-
rópai egyetemi szférába. Bizton-
sággal állíthatom, hogy a Szegedi 
Tudományegyetem a felső har-
mad tagja, sőt egyes tudomány-
ágakban még magasabban he-
lyezkedik el. A hallgatói létszám 
alapján egyetemünk a közepes 
méretű csoport alsó részében van, 
de a méret a rangot nem csök-
kenti. 

sok (könyvtár, diáklakások, új 
sporttelep) forráshiány miatt 
nem valósulhatnak meg. 

- Hogyan helyezné el a Szegedi Egye-
temet az ország felsőoktatási palettá-
ján, az európai egyetemek közöttP 

Az egyetemek közötti rangsor 
meghatározásához vannak objek-
tív mérőszámok (az oktatók tudo-
mányos minősítettsége, a Széche-
nyi professzori ösztöndíjak szá-
ma, aránya, a PhD programok, 
hallgatók száma, aránya, az el-
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